
Anul IV  • Nr. 1 (33) • Ianuarie 2019Mic Jurnal
al Primariilor

pag.  2

pag.  3

RECAS,

pag.  4

SÂNMIHAIU R.

pag.  5

pag.  6

SAVÂRSIN

)

,

pag.  7

pag.  8

pag.  9

pag.  10

pag.  11

pag.  12
De vorba cu... 

Vasile TODI

VOITEG

CHECEA

FÂRLIUG

SECUSIGIU

LENAUHEIM

)

VINGA

Tabloul lunii ianuarie

Raphael - Madonna Sixtina - 1513

Pânza cu Fecioara, Pruncul, Sfântul Sixtus și Sfânta 
Barbara, în mod obișnuit numită Madonna Sixtină, 

este caracterizată de un spațiu imaginar creat chiar de 
personaje. Figurile stau pe un pat de nori, încadrat de cortine 
grele care se deschid pe ambele părți. Fecioara pare să 
coboare din spațiul ceresc prin planul pictural către spațiul 
real. Gestul Sfântului Sixtus și privirea Sfintei Barbara 
se îndreaptă către credincios pe care îl imaginăm dincolo 
de balustrada de la baza picturii. Tiara papală care stă pe 
marginea balustradei funcționează ca o graniță între spațiul 
real și cel pictural. Pictura a fost realizată pentru decorarea 
mormântului Papei Iulius al II-lea. Cei doi putti înaripați 
simbolizau ceremonia funerară. Madonna apare din spatele 
cortinei, încrezătoare și în același timp ezitând. Cortina dă 
iluzia ascunderii chipului ei de privitor și în același timp de 
protejare a picturii lui Raphael.

LIVEZILE
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TimișRECAS,
„Urez tuturor locuitorilor orașului Recaș un an 

așa cum și-l doresc ei!”

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Pavel TEODOR- Primar al orașului Recaș

Rubrica medicului de familie

Domnule  primar,  cu 
ce gânduri intrați în acest an?

Cu dorința fermă de a duce la capăt obiectivele 
de investiții propuse și cu gândul frumos la activi-
tățile social-culturale aflate pe agenda acestui an.

Ca  edil,  care  este  în  acest  an,  preocuparea 
majoră?

Preocuparea mea, ca primar al acestui oraș, 
rămâne în fiecare an aceea de a face totul ca orașul 
Recaș să-și merite statutul de localitate simbol a 
județului Timiș și să arate pe măsura recunoașterii 
sale pe plan național și internațional.

Domnule primar, admirând dealurile orașului 
dumneavostră, mi-am amintit că nu v-am întrebat 
niciodată despre felul în care sprijiniți deținătorii 
de animale prin concesionarea pășunilor? 

O problemă care a dat și va mai da, multor 
primari, bătăi de cap. Simplu: Consiliul Local Recaș și 
comisia constituită pentru încheierea contractelor de 
concesiune, de închiriere a pășunilor, a reușit, e ade- 
vărat, cu mici excepții, o repartizare uniformă, impar- 
țială și corectă, zic eu, a acestor suprafețe de pășuni.

Contractele au o durată anume?
Da, contractele au fost încheiate pe zece ani.
Cu clauze precise, bănuiesc.
Cu clauze extrem de severe, clauze care ne 

vor permite să reziliem orice contract dacă nu se 
respectă cerințele impuse de conducerea primăriei.

Care  este,  domnule  primar,  mesajul  dum-
neavoastră pentru concitadini?

Urez tuturor locuitorilor orașului Recaș un an 
așa cum și-l doresc ei!

Rubrica elevilor                                                
Ce sunt acronimele și retroacronimele?
Acronimele sunt cuvinte obţinute prin 

prescurtarea sau abrevierea altor cuvinte, 
care intră în structura unei sintagme, expresii, titlu 
etc., din care se păstrează prima sau primele litere.

Alteori, acronimele sunt expresia inventivităţii 
verbale şi sunt create ca parte a unui limbaj 
specializat, dintr-un anumit domeniu, mai mult sau 
mai puţin comprehensibil pentru ceilalţi vorbitori, 
aici încadrându-se ceea ce lingvistii numesc 
„retroacronime”. Trebuie făcută deosebirea, de 
asemenea, între acronim şi alte feluri de abreviere, 
de exemplu sigla şi trunchierea. În cazul siglelor 
se utilizează strict numai iniţialele fiecărui termen 
dintr-o anumită structură sintactică. În privinţa 
acronimelor, trebuie precizat că există acronime 
specifice fiecărei limbi, altele s-au internaţionalizat.

Ce trebuie să știți despre 
hipertensiune

Cea mai bună tensiune 
arterială la adult este, 

potrivit ghidurilor actualizate, 120/70 
mmHg. Alimentele bogate în sare 
trebuie evitate (condimente, murături, 
unele brânzeturi, unele mezeluri etc.) 
pentru că sarea trage apa în vasul de sânge și ridică 
tensiunea arterială. Vinul roșu va fi evitat de către 
hipertensivi și de regulă alcoolul trebuie consumat 
rarisim, în cantități foarte mici. Eforturile fizice 
intense se vor evita. Un pacient bine informat, fără 
vicii, compliant la schema de tratament, echilibrat 
în toate segmentele vieții, cu o relație frumoasă cu 
medicul, va avea o evoluție bună în timp.

Dorm viile Recașului  sub ninsori  cerești  și  în așteptarea unui nou  rod, 
cine poate  e  bine  să urmeze  îndemnul poetului:  „Va  trebui  să punem 

pentru ceai / și să ne fierbem vin cu scorțișoară. / E bine-acum în casă ca-n serai, 
/ cât încă de cu zori se face seară.” Plecând în zori spre capitala vinului bănățean, 
primesc cu plăcere ceașca cu ceai, oferită cu amabilitate de domnul primar Pavel 
Teodor. Altfel se leagă dialogul cu aromă de ceai.

De la biroul nostru agricol
Condiții de eligibilitate pentru obținerea sprijinului în vederea înființării de livezi

Acestea se acordă în ca-
drul submăsurii 4.1a 

,,Investiții în exploatații pomi-
cole’’, din PNDR, iar sumele acor-
date acoperă doar jumătate din 
cheltuielile eligibile, după cum 
precizează reprezentanții AFIR.

Prin această submăsură se 
dorește o diversificare a producției, 

creșterea competitivității, îmbună-
tățirea calității produselor obținute, 
dezvoltarea unor lanțuri scurte de 
aprovizionare, încurajarea utilizării 
de energie electrică regenerabilă 
și creșterea valorii adăugate a 
produselor, prin încurajarea comer- 
cializării de către fermieri a pro-
duselor obținute. Submăsura preve- 

de anumite condiții, pe care fermierii 
ce doresc accesarea sprijinului 
trebuie să le îndeplinească. Acestea 
sunt legate de tipul operațiunilor 
desfășurate în cadrul proiectului, 
statutul entității economice în 
momentul contractării sprijinului 
sau de posibilitatea beneficiarului de 
a asigura cofinanțarea proiectului.
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SÂNMIHAIU ROMÂN
„Doresc să duc la bun sfârșit proiectele pe care le-am gândit 

și pregătit pentru comuna mea!”

Timiș

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

Rubrica  bisericii

Mai bine o rugăciune 
pentru cel care înjură, 

decât o observație.
Mai mare este omul în genunchi, decât în 

picioare.
Soluția nu e de a aduna totul în tine, 

de a încerca să rezolvi tu totul; fără ajutorul 
supranatural te va face să explodezi.

Să nu vorbești niciodată despre proiectele 
tale, căci cel rău știe doar ce vorbești, nu și ce 
gândești, și ți le nimicește.

Mai bine de jumătate din numărul 
patimilor sunt ale minții. Postul lucrează și 
asupra acestora. Păcatele se înregistrează în 
codul genetic al fiecăruia.

Să nu credeți că veți intra după moarte 
întru Împărăția în care n-ați trăit pe pământ!

Cuvântul care zidește

Drumul spre comuna Sânmihaiu Român, datorită dezvoltării rapide a 
comunei, devine, pe zi ce trece, tot mai aglomerat. Comuna a căpătat 

un  aspect  urban,  cu  oameni  harnici  și  gospodari.  Pe  domnul  primar Viorel 
Mărcuți l-am întâlnit în biroul domniei sale. Am așteptat desigur, pentru că ușa 
biroului său este mereu deschisă tuturor celor care îl solicită. Niciodată acest 
edil nu a făcut uz de programul său de audiențe. Orice audiență la el începe din 
clipa în care consătenii îi bat la ușă. Nimic rigid, nimic oficial în întâlnirile sale 
cu oamenii locului. Și nici cu noi, cei... străini.

Domnule  primar,  ne  aflăm  pe  primele  trepte 
ale noului an și, deși aproape de noi, tot mai putem 
arunca o privire spre anul care a trecut.

Trecutul, domnișoară Mihaela, este rezultatul 
faptelor noastre. Privit prin această prismă, anul care 
a fost, poate fi socotit un an bun. Un an cu realizări, 
cu proiecte frumoase, un an în care am mai făcut 
câțiva pași spre aducerea comunei noastre la un 
nivel la care să putem fi mândri de ea.

Un an greu pentru accesarea de fonduri?
Orice proiect presupune, în primul rând, multă, 

foarte multă răbdare. E lucru știut că ne confruntăm 
încă cu o birocrație destul de stufoasă, fapt care ne 
întârzie multe din proiectele pregătite.

Pentru acest an?
În acest an doresc să continuăm, desigur, 

proiectele începute și să derulăm altele noi. Nu voi 
vorbi despre ele chiar din acest început de an, cu atât 
mai mult cu cât încă se mai lucrează la buget.

Ce  așteaptă  omul  Viorel Mărcuți  de  la  anul 
2019?

Aștept ceea ce nu-mi pot dărui singur, anume 
sănătate și liniște.

Și primarul Viorel Mărcuți?
Ca primar îmi doresc să duc la bun sfârșit 

proiectele pe care le-am gândit și pregătit pentru 
comuna mea, pentru locuitorii ei.

Sunteți  membru  fondator  al  „Asociației 
Primarilor  din  Banatul  Istoric”.  Doresc  să  aflu 
cum a încheiat acest an asociația dumneavoastră?

Cu o ședință de bilanț, la sfârșitul lunii 
decembrie, o ședință la care am avut onoarea să îl 
avem alături de primarii membrii ai asociației pe 
domnul Gheorghe Lăpădat, director general adjunct 
al Fondului Național de Garantare a Creditelor 
pentru Întreprinderi Mici și Mijlocii.

Un bilanț mulțumitor?
Da, multe din obiectivele propuse fiind îndepli- 

nite anul trecut, ne-am putut declara mulțumiți.
Domnule primar, vă mulțumesc pentru această 

întrevedere de început de an 2019.
Și eu vă mulțumesc.

Arsenie Boca

De la biroul nostru de Resurse umane
Condiții de acordare concediu creștere copil 2019

Condițiile pentru a beneficia de indemnizație 
pentru creșterea copilului sunt similare cu cele 

pentru acordarea stimulentului de care beneficiază persoana 
îndreptățită, dar care revine în activitate, realizând venituri 
impozabile. Concediul pentru creșterea copilului nu se 
confundă cu concediul de maternitate. Se acordă opțional, la 
cererea oricăruia dintre părinții copilului și este condiționat 
de realizarea de venituri impozabile o perioadă de 12 luni 
în ultimul an anterior nașterii copilului. El se acordă pe o 
perioadă lungă de timp, respectiv până când copilul împlinește 
2 ani, iar în cazul copilului cu handicap, până la împlinirea 
vârstei de 3 ani. Concediul pentru creșterea copilului poate 
fi efectuat numai după concediul de maternitate obligatoriu.

Ziua în care nu ai râs, este o zi pierdută
Vestea bună

Soţia vine acasă şi-i zice soţului:
– Am o veste bună şi una rea, pe care s-o zic?
– Zi-o pe aia bună, zice soţul.
– Merg airbagurile!!
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TimișCHECEA
„Vom avea în comună un teren de sport multifuncțional, cu gazon 

sintetic și cu instalație de nocturnă!”
Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

Domnule  primar,  nu  ne-am  văzut  de  la 
întâlnirea  din  decembrie  a membrilor  „Asociației 
Primarilor  din Banatul  Istoric”.  Sunteți  unul  din 
fondatorii acestei instituții.

Da, pot să spun că mă mândresc cu această 
calitate de membru fondator al „Asociației Primarilor 
din Banatul Istoric”.

Pentru cititorii noștri,  vă  întreb cum a decurs 
întâlnirea de sfârșit de an a membrilor?

A fost o întrunire de suflet, onorată de personalități 
atât județene cât și centrale. O întâlnire la care am 
acordat mai multă atenție socializării, bucuriei de a fi 
împreună, decât proiectelor de viitor sau bilanțurilor. 
Și a fost bine că a fost așa.

Dacă ar fi să vă invit la un bilanț, cu ce ați începe? 
       Chiar nu știu cu ce să încep. Nu aș dori să sune 
a laudă. Pentru că munca mea e, în fapt, o datorie pe 
care o am față de consătenii mei a căror încredere 
mi-a fost acordată și pentru care le mulțumesc și 
acum.

Și  totuși,  domnule  primar,  vorbiți-mi  puțin 
despre un proiect de care ne bucurăm cu toții, atât 
consătenii dumneavoastră, cât și noi cei care venim 
în comună din când în când.

Am încheiat, pe PNDL 1, lucrările de asfaltare 
și voi continua cu un alt contract finanțat pe PNDL 
2, care va duce la asfaltarea a încă 3 kilometri. Cu 
asfaltarea acestor 3 kilometri, vom avea toată comu- 
na asfaltată. Acesta îmi pare un lucru extrem de impor- 
tant, atât mie cât și tuturor locuitorilor comunei mele.

La școală, știu că și acolo ați început lucrări...
Da, la școală am demarat ample lucrări de 

Iarnă  blândă  în  Banatul  de  pustă,  vremea  aici  pare  că  s-a  domesticit demult. Mă abat din drumul care duce spre frontiera țării, îndreptându-
mă spre comuna Checea, pe care o găsesc,  în prima  lună a anului,  la  fel de 
frumoasă și  la  fel de bine  îngrijită. Tânărul,  foarte  tânărul primar al acestei 
comune,  omul  care  a  câștigat  alegerile  la  un  scor  pe  care  primari  de  mari 
orașe nici nu îl visează, confirmă cu fiecare proiect al său dus la îndeplinire, 
că oamenii din Checea nu s-au înșelat atunci când i-au acordat încrederea lor. 
Optimist și mereu vesel, harnicul edil mă primește cu neprefăcută politețe.

modernizare, cu trotuare, cu intrări și când timpul ne 
va permite, suntem gata să continuăm cu faza a doua 
a lucrărilor, adică să începem lucru în spațiul interior 
al școlii.

Știu  că  acordați  o  atenție  aparte  școlii, 
învățământului.

Domnișoară, unul din profesorii mei de la 
facultate îmi spunea odată că scopul școlii, a 
procesului său instructiv, constă în a „trage corpul 
social în sus”. Nu am uitat această observație și îi voi 
acorda toată viața atenția cuvenită.

Dar sportul, domnule primar?
Ei, aici m-ai atins unde mă doare. Domnișoară, 

avem o foarte frumoasă bază sportivă, una din cele 
mai frumoase, dar ne lipsește - ceea ce îmi doresc 
cel mai mult - o echipă de fotbal. Merită comuna 
Checea, cu un frumos trecut fotbalistic, o echipă de 
fotbal. Și te asigur că într-un timp scurt, voi reface 
echipa de fotbal a comunei mele. Până atunci, voi 
termina „Baza Sportivă” a comunei, un teren de sport 
multifuncțional, cu gazon sintetic și cu instalație de 
nocturnă. Avem deja, în acest sens, depusă întreaga 
documentație.

Înainte de a  încheia dialogul nostru, vă felicit 
pentru  parcurile  pe  care  le-ați  făcut  în  comuna 
dumneavoastră.

Aici mai am puțin de lucru, dacă parcul din 
incinta grădiniței este terminat, la „Parcul Comunal” 
mai avem de montat doar sistemul modern de irigații.

Vă doresc succes și un an bun, domnule primar.
Și eu vă felicit pentru munca pe care o faceți la 

revista noastră, a primăriilor.

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Dreptul dumneavoastră
Inspectorii vor avea o nouă obligație 

când vin la verificări inopinate
Atunci când încep un control inopinat la o firmă, 

inspectorii antifraudă vor fi obligați să prezinte un 
aviz prin care să-și justifice verificările neanunțate, conform 
unui set de propuneri pentru modificarea Codului de procedură 
fiscală, ce urmează să fie aprobat de Guvern printr-o nouă 
ordonanță. În momentul de față, inspectorii antifraudă sunt 
obligați numai să se legitimeze atunci când încep un control 
inopinat. Atenție! Prevederile propuse prin proiectul de 
OG nu se aplică momentan. Pentru a intra în vigoare, acestea 
trebuie adoptate și publicate în Monitorul Oficial.

De ținut minte
Trei sfaturi despre căsătorie

u Cu o soție bună, neca-
zul e pe jumătate, iar bucuria 
dublă. (proverb rusesc)

u Un bărbat trebuie să se 
căsătorească numai cu acea 
femeie pe care ar fi ales-o ca 
prieten dacă ar fi fost bărbat. (Joubert)

u Căsătoria este ultima noastră șansă 
de a ne maturiza. (Joseph Barth)                             
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Pagină realizată de prof. Ana Maria POPA

„Noul an să ne găsească pe toți în pace și unitate, urmând pilda 
celor care au făcut România Mare. 

La Mulți Ani întru Hristos!”

Ca în toate regiunile țării, cele trei cuvinte - 
colindă,  doină,  dor  -  au  ținut  trează  și  pe  aceste  
meleaguri  spiritualitatea  românească,  reușind 
să  păstreze  peste  generații  obiceiul  și  portul 
tradițional. De ce credeți că obiceiul colindatului 
nu și-a pierdut valoarea în timp?

Obiceiul colindatului nu și-a pierdut valoarea, 
pentru că fiecare an reprezintă 
un astăzi continuu, iar pruncul 
Iisus se naște de fiecare dată, 
aduce mereu bucurie oamenilor 
și le reîmprospătează nădejdea 
veșniciei. Așa se explică faptul 
că de sărbători pe străzile din 
Săvârșin, întâlnești cete de 
tineri care merg cu steaua, cu 
colindul, dar cei mai așteptați 
sunt dubașii. Aceștia încep 
vestirea Nașterii Domnului 
din biserică, unde primesc binecuvântarea preotului. 
De aici, se îndreaptă spre a-i colinda pe cei care 
conduc destinele comunei, apoi, împreună cu tot 
alaiul, pornesc spre Familia Regală a României, 
după care trec pe la casele sătenilor.

Plină  de  învățături  și  mângâieri,  Nașterea 
lui Iisus, care a devenit sărac pentru a ne face pe 
noi bogați în bunuri cerești, va aduce în mijlocul 
nostru Familia Regală. Ce ne puteți spune despre 
această onoare?

Suntem onorați, ca în fiecare an, să fie în 
mijlocul nostru, la Sfânta Liturghie din ziua de 
Crăciun, membrii Casei Regale. Vor fi prezente 
Majestatea Sa Margareta, Custodele Coroanei, 
alături de Principele  Radu și de Altețele Lor Regale, 
Principesele Elena, Sofia și Elena.

Călin MĂDĂLUȚĂ - Preot paroh al Bisericii Ortodoxe din Săvârșin

La  începutul  noului  an,  am plăcutul  prilej  de  a  adresa  păstorului  sufletesc,  preot  paroh Călin 
Mădăluță, rugămintea de a face câteva mărturisiri din viața spirituală, și nu numai, a Bisericii 

Ortodoxe din Săvârșin.
Urmând  exemplul  lui  Iisus,  care  de  la  iesle 

și până pe cruce a suferit pentru ca să ne  învețe 
răbdarea și smerenia, putem spune că v-ați ostenit 
prin  rugăciuni  și  muncă.  Vă  rog  să  ne  spuneți 
care este cea mai mare satisfacție din ceea ce ați 
realizat în acest an?

Anul 2018 a fost binecuvântat de Dumnezeu 
cu mai multe realizări 
duhovnicești, dar și 
gospodărești, printre care 
amintesc darea în folosință a 
Capelei mortuare din curtea 
bisericii, care urmează să fie 
sfințită, în cel mai scurt timp, 
de Înaltpreasfințitul Timotei, 
Arhiepiscopul Aradului.

Pentru anul care abia a 
început, aveți gânduri ce ni le 
puteți dezvălui acum?

Cu ajutorul lui Dumnezeu ne propunem să 
înlocuim vechea centrală termică cu altele două noi, 
să amenajăm curtea bisericii și să facem reparații la 
acoperișurile bisericii și ale casei parohiale.

La  începutul  noului  an,  vă  rog  să  adre-
sați  câteva  cuvinte  enoriașilor  din  parohia 
dumneavoastră.

Doresc ca noul an să ne găsească pe toți în pace 
și unitate, urmând pilda celor care au făcut România 
Mare. Să fim mai răbdători, mai înțelegători și mai 
apropiați unii de alții și de biserică, adresând tuturor 
cele cuvenite de praznic, alături de tradiționalul La 
Mulți Ani întru Hristos!

Dorindu-vă  pace,  sănătate  și  ani  mulți  de 
păstorire,  vă  mulțumesc  pentru  timpul  acordat. 
Doamne-ajută, părinte!

Rubrica elevilor
Originea și semnificația cuvântului

Brexit a fost declarat, de către Oxford Dictionaries, cuvântul anului 2016. Este un cuvânt-valiză, din 
limba engleză, adică un termen format din fuziunea sau amalgamarea altor cuvinte deja existente 

în limba respectivă, dintre care cel puţin unul este trunchiat. Brexit s-a format din British (Marea Britanie) şi 
exit (a ieşi) – British exit from the European Union – şi se referă la ieşirea Regatului Unit al Marii Britanii şi 
al Irlandei de Nord din Uniunea Europeană. Modalitatea de formare a cuvântului Brexit are un model într-un 
termen inventat în anul 2012, de către doi economişti americani de la Citigroup, despre Grecia – Grexit – 
pentru a numi eventualitatea unei excluderi a acestei ţări din zona euro.
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Pagină realizată de Luminița EFTENIE

LIVEZILE Timiș

Bună ziua, dom-
nule primar, ne 

aflăm  în  comuna  Live-
zile,  în  satul  copilăriei 
mele şi mă bucur foarte 
mult  că mă găsesc aici, 
din nou, după vreo zece 
ani. Aş dori să le vorbim 
şi  cititorilor  noştri  des-
pre acest loc.

Sărut mâna şi bine aţi venit acasă. Şi eu vă con-
sider ,,a  locului”, având în vedere că aţi crescut şi 
v-aţi trăit copilăria aici. Ce ar trebui să ştim despre 
Livezile? În primul rând faptul că există comuna 
Livezile. E un fapt cu care m-am întâlnit şi despre 
care am discutat mult, ajungând la concluzia că mai 
există destulă  lume care nu ştie de existenţa ei, se ştie 
de satul Livezile aparţinător comunei Banloc, dar nu, 
de comuna Livezile cu toate că au trecut mai bine 
de 12 ani de la reînfiinţare. Un lucru esenţial ar fi să 
ne facem cunoscuţi şi să ştie lumea că suntem aici.

Comuna Livezile arată din ce în ce mai bine, 
am observat, în comparaţie cu anii copilăriei mele, 
că  avem  o  şcoală  renovată,  că  primăria  are  un 
sediu ce arată foarte bine, şoselele sunt refăcute şi 
spaţiile verzi sunt bine îngrijite. Câte aţi reuşit să 
faceţi, domnule primar!

Mă bucur că oamenii au avut încredere în mine 
şi m-au ales să-i reprezint. Mă mândresc cu faptul că 
pe certificatul naşterii mele este menţionată Tolvădia, 
vechea denumire a satului, schimbată în anii ‘60. 
Ajungând pe funcţia pe care o deţin, bineînţeles prin 
aportul locuitorilor comunei, îmi doresc să fac toate 
lucrurile posibile ca satul, aşa cum îl ştiu din vremea 
copilăriei, mirific, curat, îngrijit, să renască (în 
parametri moderni, desigur). Astfel că am început 
cu lucrări puternice de infrastructură reuşind să 
refacem toate străzile, să asfaltăm toate drumurile 
(printr-un proiect PNDL), nu înainte de a introdu- 
ce sistemul de alimentare cu apă, aproape toate 
casele fiind racordate. Referitor la şcoală, în anii 
‘58 era un edificiu nou, arăta spectaculos pe vre- 
mea copilăriei mele, cu timpul a îmbătrânit şi ea, 
asemeni unui om şi s-a pus problema să o aducem 

în pas cu lumea modernă, cu mileniul trei. A fost 
o prioritate a mea şi a Consiliului Local. Cu 
această acţiune am şi început: aducerea şcolilor la 
standardele europene.

Care sunt proiectele de viitor pe care le aveţi, 
ce investiţii doriţi să faceţi în anul ce urmează?

Anul care urmează e important pentru noi. 
Avem nişte proiecte măreţe, pe care urmează să le 
implementăm. Dacă în 2018 am asfaltat străzile 
din Livezile, o lucrare puternică de infrastructură 
va fi, în anul următor, asfaltarea tuturor străzilor 
din Dolaţ, şi pe lângă aceasta, plănuim refacerea 
rigolelor  fluviale cu poduri şi podeţe (inclusiv la 
intersecţii), respectiv accesul la fiecare proprietate. 
De asemenea, urmărim schimbarea centrului loca-
lităţii Livezile, am avut mulţi ani o ruină în acest loc, 
pe care cu timpul am reuşit să o cumpărăm, face 
parte din domeniul public actual al comunei, şi do-
rim să realizăm, în locul ei, un parc ce va schimba 
aspectul localităţii noastre. Acesta va fi dotat cu 
locuri de joacă pentru copii, o parcare şi o zonă de  
promenadă. De menţionat e faptul că suntem poate 
chiar prima comună din judeţul Timiş, a doua din 
ţară care, prin fonduri proprii, în urmă cu mai bine 
de opt ani am început cadastrarea UAT-ului, ea se va 
finaliza în următorii ani. Mai avem o serie de proiec- 
te mici: investirea într-un nou soft care să permită 
intercomunicarea între compartimentele de la primă-
rie, realizarea unei capele în locul numit Dudărie 
ş.a. Avem multe planuri, domnişoară, nu ştiu dacă 
este suficient loc pentru a le enumera pe toate.

Să  vă  ajute  Dumnezeu  să  le  duceţi  la  bun 
sfârşit  pe  toate,  domnule  primar,  să  aveţi  un  an 
încărcat de prosperitate şi reuşite. Şi, pentru că ne 
aflăm la sfârşitul acestui interviu şi la început de 
an  (publicaţia  noastră  apare  după  15  ianuarie), 
doriţi  să  transmiteţi  cititorilor  noştri,  şi mai  ales 
locuitorilor din  Livezile şi din Dolaţ, câteva urări?

Sigur că da. Fiind în prag de an nou, doresc 
tuturor locuitorilor comunei şi nu numai, tuturor 
cititorilor publicaţiei dumneavoastră, un an nou  
cu sănătate, că-i mai bună decât toate, cu fericire,  
cu noroc şi un an al împlinirilor, încărcat de reali-
zări. 

Ștefan VARGA - Primar al comunei Livezile

Livezile este o comună din judeţul Timiş, aflată la 58 de km faţă de 
Timişoara şi 14 km faţă de Deta. Prima atestare documentară a localităţii 

s-a realizat în anul 1322 sub numele Tolvădia, iar în anul 1717 a făcut parte din 
districtul Ciacova. Până în anul 2006 a aparţinut comunei Banloc, dar prin legea 
461/2006 a fost reînfiinţată comuna Livezile (desfiinţată în 1972), primar fiind 
ales, prin vot liber exprimat, dl. Varga Ştefan, fiu al satului.

„Doresc tuturor locuitorilor comunei şi nu numai, tuturor cititorilor 
publicaţiei dumneavoastră, un an nou cu sănătate, că-i mai bună decât 

toate, cu fericire, cu noroc şi un an al împlinirilor, încărcat de realizări!”

Scurtă prezentare a comunei Livezile



7

FÂRLIUG Caraș-Severin

Pagină realizată 
de Mihaela ASTRENIE

La sugestia domnului primar Ioan Borduz, în luna nașterii poetului 
nepereche, dedicăm întreaga pagină Luceafărului

Emil Cioran, gânditorul 
care şi-a renegat neamul şi 

istoria în termenii cei mai severi cu 
putinţă, de Eminescu nu s-a putut 
atinge. Nu l-a înţeles, dar nu a putut 
să ridice cuvântul împotriva lui. Mai 
mult, acest denigrator genial a făcut, 
în faţa lui Eminescu, cea mai smerită 
reverenţă din literatură română: „Tot 
ce s-a creat până acum în România 
poartă stigmatul fragmentarului. 
Afară de Eminescu, totul e apro-
ximativ. Niciunul nu ne-am lăudat 
cu el. Căci nu l-am declarat, cu 
toţii, o excepţie inexplicabilă printre 
noi? Ce a căutat pe aici acel pe care 
şi Budha ar putea fi gelos? Fără 
Eminescu, am fi ştiut că nu putem 
fi decât esenţial mediocri, că nu 
este ieşire din noi înşine şi ne-am 
fi adaptat perfect condiţiei noastre 
minore. Suntem prea obligaţi faţă 
de geniul lui şi faţă de turburarea ce 
ne-a vărsat-o în suflet.”

Cuvântul Înaltpreasfințitului 
Părinte Mitropolit IOAN

Eminescu este permanentul 
ministru de externe al Ro-

mâniei. Dacă spaţiul geografic a 
putut fi afectat de istorie, spaţiul cul-
tural nu a putut fi modificat. Cultura 
consfinţeşte spaţiul geografic, căci 
prin cultură nu se pot trage frontiere. 
(…) Cultura şi Limba română sunt 
cei mai de seamă grăniceri ai spa- 
ţiului nostru românesc. Acea UNA 
cultură şi acea UNA limbă au gene-
rat o Românie Mare. Graiul nostru 
românesc este unica mantie care stă 
pe umerii neamului românesc. Limba 
este potirul sacru al românilor. Să 
nu întinăm ceea ce a binecuvântat 
Dumnezeu - graiul românesc. Glia, 
graiul şi credinţa reprezintă zestrea 
moştenită de la părinţi.

Nu există trădare fără grec la 
mijloc

O întâmplare relatată de 
Gheoghe Eminescu, 

fiul lui Mateiu Eminescu, frate al 
poetului: Despre incidentul avut 
de Eminescu cu Caragiale, pe când 
poetul lucra la „Timpul” şi despre 
care tatăl meu mi-a povestit cu lux 
de amănunte. 

Poetul i-a spus într-o zi: 
„Matei, în lipsa mea la redacţie 
Caragiale a venit şi mi-a spart 
sertarul”. Şi tot el, după câteva 
clipe: „Ce vrei, măi Matei, nu 
există trădare fără grec la mijloc”. 

Incident după care cei 
doi clasici s-au împăcat. Ce se 
întâmplase? Dramaturgul, ştiind 
că Eminescu se află în posesia 
unor documente compromiţătoare 
(pe care i le dăduse fostul prim-
ministru Manolache Epureanu), 
la adresa ministrului liberal C. A. 
Rosetti, pe care intenţiona să le 
publice, le-a sustras şi i le-a dat 
acestuia din urmă. 

Astfel se explică cum Cara-
giale, conservator în politică, a 
căpătat totuşi post de revizor şcolar 
într-un guvern liberal.

*

O altă întâmplare inedită pe 
care mi-a povestit-o tata scoate 
în lumină mândria pe care au 
moştenit-o copiii căminarului 
Eminovici, deci şi poetul, de la 
bătrân. 

Într-o bună zi s-a oprit la poarta 
casei lor din Ipoteşti caleaşca 
hatmanului Başotă, descendent 
al unei trufaşe familii de pe 
vremea lui Răzvan Vodă. Acesta 
i-a spus unui ţăran: „Cheamă-l pe 
căminarul Eminovici!”. Ţăranul 
s-a dus, l-a chemat, dar a primit 
următorul răspuns: „Spune-i lui 
boier Başotă că tot atâta cât îi de 
la mine pân’ la el, îi şi de la el pân’ 
la mine”.

Când amintirile…
Când amintirile-n trecut 
Încearcă să mă cheme, 
Pe drumul lung şi cunoscut 
Mai trec din vreme-n vreme.
  
Deasupra casei tale ies 
Şi azi aceleaşi stele, 
Ce-au luminat atât de des 
Înduioşării mele.  

Şi peste arbori răsfiraţi 
Răsare blânda lună, 
Ce ne găsea îmbrăţişaţi 
Şoptindu-ne-mpreună.  

A noastre inimi îşi jurau 
Credinţă pe toţi vecii, 
Când pe cărări se scuturau 
De floare liliecii.  

Putut-au oare-atâta dor 
În noapte să se stângă, 
Când valurile de izvor 
N-au încetat să plângă,  

Când luna trece prin stejari 
Urmând mereu în cale-şi, 
Când ochii tăi, tot încă mari, 
Se uită dulci şi galeşi?

Un fapt extraordinar, un
moment divin al spiritua-

lității românești s-a petrecut  într-un 
spital din Iași, unde Zoe Dumitrescu 
Bușulenga, devenită între timp Mai- 
ca Benedicta, le transmitea apro-
piaților săi de pe patul de moarte: 
„Să-l apărați pe Mihai!”
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LENAUHEIM Timiș

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

Mulțumesc domnului Dan Pătru, pentru sprijinul acordat în realizarea 
 acestei pagini / Mihaela ASTRENIE

În partea a doua 
a lunii trecute, 

comuna Lenauheim a 
cunoscut o aleasă emu-
lație artistică. Atât Gru-
pul de colindători „Fii 
satului” cât și elevii șco- 
lilor din comuna Lenau-

heim, au susținut adevărate recitaluri artistice: 
cei dintâi, adică „Fiii satului”, în spectacolul 
oferit publicului în perioada sărbătorilor de 
iarnă, iar elevii comunei în spectacolul intitulat 

„Sunt mândru de acești tineri ai comunei 
Lenauheim!”

„Să colindăm Domnului Bun”. De menționat că 
Grupul de colindători „Fiii satului” a participat și 
la un spectacol caritabil în comuna Tomnatic. În 
perioada sărbătorilor trecute, ei au putut fi ascultați 
și la „Festivalul de colinde” din Comloșu Mare, la 
Biserica ortodoxă din Lenauheim sau la concertele 
date în Biserica din Comloșu Mare, în Biserica 
ortodoxă sârbească din Gelu și în Biserica ortodoxă 
sârbească din Becicherecu Mic.

Întrebat despre cum vede activitatea artistică din 
comuna sa, domnul primar Ilie Suciu ne-a spus: „Sunt 
mândru de acești tineri ai comunei Lenauhaim”.
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VINGA
„Să aștepți un an până ți se aprobă un proiect e aberant!”

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Un frig polar de limpezi banchize se strecoară șuierând pe sub chenarul 
iernii. Apropiindu-mă de Vinga,  constat  (a  câta  oară?)  că Vinga are 

ceva din măreția cetăților medievale. Domnul Ioan Negrei, edilul acestei comune 
găsește, cu amabilitate, câteva minute necesare dialogului nostru.

Arad

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Domnule primar, co- 
legii  dumneavoastră,  pri- 
marii,  se  plâng  că  biro-

crația  în  atragerea  fondurilor  europene  este 
extrem de mare și  le  îngreunează mult activitatea 
în  implementarea  proiectelor  cu  finanțare  de  la 
Uniunea Europeană! Ce credeți  că ar fi de  făcut 
pentru ca să se mai reducă birocrația?

Cred că parlamentarii, indiferent de culoarea 
politică, ar trebui să îi asculte pe primari și să ia în 
serios aceste lucruri, nu numai în perioada campaniei 
pentru alegeri, când candidații coboară la nivelul 
nostru și ne întreabă ce probleme avem. După ce au 
fost aleși parlamentari sau europarlamentari, ei cred 
că au ajuns într-o altă lume și nu se mai uită către 
noi, primarii... și nici la cetățeni.

Nu-i mai interesează?
Pe parlamentari, domnule Miron, nu-i mai 

interesează deloc ceea ce se întâmplă în administra-
țiile locale. Cred că dacă noi am fi ascultați situația 
ar fi alta, fiindcă în administrațiile locale se întâmplă 
totul. Vorbim de birocrația mare, hârtii peste hârtii 
și de multe alte probleme cu care ne confruntăm și 
nu ne ia nimeni în seamă. Te acoperi de hârțoage, 

iar lucrurile ar trebui să fie mult mai simple, mai 
corecte și mai transparente. Să stai mai mult de un an 
pentru licitație, ori să aștepți un an până ți se aprobă 
un proiect, e aberant! Într-un mandat, pot să spun că 
abia reușești să implementezi un proiect pe fonduri 
europene sau pe Ministerul Dezvoltării.

Și totuși dumneavoastră ați reușit!
Cu greu, domnule, cu greu. Gândește-te că 

în patru ani abia am izbândit să asfaltăm 12 km de 
străzi, din cauza procedurilor instituționale extrem de 
greoaie și a birocrației. Trei ani trebuie să te învârți în 
jurul documentațiilor, pentru depunerea proiectului, 
până ți se aprobă și până îl implementezi. Într-un an 
îl pui în aplicare, ai rezolvat totul. Trei ani lucrezi pe 
hârtii și un an efectiv, pe teren. Acest sistem ar trebui 
să se modifice.

Reiterez, dumneavoastră ați reușit!
Da, este adevărat și mă bucur să spun că toate 

proiectele pe care noi le-am depus le-am și câștigat. 
Au fost eligibile, numai că este foarte greu până le 
implementezi. E o muncă foarte dificilă în spatele 
unui proiect. Multe proiecte le facem și cu investiții 
de la bugetul local. Acestea merg mai repede, fiindcă 
sunt bani de la noi.

Rubrica bisericii

Din trecutul comunității parohiale 
ortodoxe din Vinga

Începuturile parohiei ortodoxe Vinga 
datează din secolul al XVIII-lea, aici fiind 

consemnată existența unei bisericuțe din lemn. În 
anul 1758 protosinghelul Arsenie Radivoievici 
(conducător al eparhiei din Timișoara între 
anii 1757-1758) a efectuat o vizită canonică 
la parohia ortodoxă din Vinga, consemnând 
următoarele: ,,Biserica din Vinga, cu hramul 
Adormirea Maicii Domnului, era construită 
din nuiele împletite, avea o turlă acoperită cu 
scânduri și o clopotniță separată, cu un clopot, 
iar  în interior un iconostas de lemn pe care erau 
aplicate icoane ce înfățișau Răstignirea și cei 12 
apostoli. Aceste icoane erau pictate pe pânză.
În registrul de jos al iconostasului se aflau patru 
icoane împărătești, pictate pe lemn.” În fruntea 
parohiei se afla preotul Ioan Atanasievici, născut 
la Craiova, hirotonit de mitropolitul Timișoarei , 
la 3 mai 1748, ajutat de Radul Popovici – dascăl 
şi  ţârcovnic. Cu trecerea timpului, bisericuța din 
lemn s-a degradat și a fost dărâmată.

Din „Cartea de onoare” a comunei
 „Mă bucur că primarul Ioan Negrei reuşeşte să aducă 

un echilibru comunităţii din Vinga, în care convieţuiesc 
deopotrivă români, maghiari, bulgari, germani, precum şi 
alte naţionalităţi. Astăzi am avut plăcerea şi onoarea de a 
participa la Zilele Comunei Vinga, reprezentând Consiliul 
Judeţean Arad şi, tot astăzi, în comuna Vinga au avut loc 
două evenimente importante: sărbătorirea a 90 de ani de 
la târnostirea bisericii ortodoxe din Vinga, eveniment 
care s-a desfăşurat în prezenţa Înaltpreasfințitului 
Timotei, Arhiepiscopul Aradului, iar alături de primarul 
comunei Vinga am participat la inaugurarea celui mai 
nou parc din localitate”.

Un magnat rus, cu un Mercedes ultimul 
răcnet, este oprit în trafic de un polițist. În 

spatele lui, mai opresc o ambulanță și o mașină de 
pompieri. Polițistul întreabă, consternat: 

- Astea pentru ce sunt? 
- Las’, că vă cunosc eu... Acuși începi: „Unde ți-e 

trusa medicală?...Unde ți-e stingătorul?...”

Nu uitați să râdeți           
Așa arată un șofer ca la carte

Sergiu Bîlcea
Vicepreşedinte al Consiliului Judeţean Arad    
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SECUSIGIU
Ilie CHEȘA - Primar al comunei Secusigiu

Arad

„Anul trecut am avut în comună o mulțime de investiții publice!”

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Proiectul domnu-
lui primar Ilie 

Cheșa de asfaltare a 15 
km de străzi în comună 
prinde contur. Am aflat, 
în acest sens, că s-au 
finalizat procedurile de 
achiziție publică, iar în 

urma licitației proiectul de asfaltare a fost adjudecat 
pe două loturi, de către două companii diferite.

În primul lot au fost cuprinse pentru asfaltare 
7,3 km de străzi în Secusigiu, iar în lotul II au  
fost cuprinși pentru asfaltare 7,7 km de străzi în 

celelalte localități ale comunei. Dacă asfaltarea a 3,5 
km de străzi la Secusigiu a început la finele anului 
trecut, celelalte lucrări de asfaltare ale străzilor 
cuprinse în proiect vor începe în primele luni ale 
acestui an.

Un proiect despre care domnul primar ne-a 
încredințat că: „Prin acest proiect, se continuă practic 
modernizarea comunei, o modernizare ce s-a realizat 
anul trecut lună de lună, căci am avut în comună o 
mulțime de investiții publice, de la cele în rețeaua  
de apă, trotuare, construcție grădiniță, pietruire 
străzi, parcuri amenajate, piețe și locuri de joacă 
reabilitate etc.”                             

Finalul de an 2018 a adus domnului 
primar al comunei Secusigiu două 

merituoase distincții pentru activitatea sa admi- 
nistrativă. Este vorba despre „Steaua Cente-
nară”, pe care primarul Ilie Cheșa a primit-o 
într-un cadru festiv, pe scena Filarmonicii din 
Arad, stea care i-a fost acordată de către oficialitățile 
județului Arad, respectiv președintele Con-
siliului județean Iustin Cionca și primarul 

Conform Calendarului ad-
miterii în învățământul 

liceal de stat pentru anul școlar 
2019 - 2020, repartizarea compu-
terizată a absolvenților clasei a 
VIII-a în învățământul liceal de 
stat se face într-o singură etapă.

Candidații care au participat 
la repartizarea computerizată și 
care, din diferite motive, nu au 

În imagine, alături de domnul primar Cheșa Ilie 
se  află domnul director AFIR Timișoara - Iulian 
Bucătaru și domnul director AFIR România, 

Ionuț Cheșoiu.

Felicitări din partea „Asociației Primarilor din Banatul Istoric” 
pentru domnul Ilie Cheșa

Rubrica școlii                                        În atenția elevilor
fost repartizați computerizat, pot 
fi repartizați, de către comisiile 
de admitere judetene, pe locurile 
rămase libere, în perioada de 
rezolvare a situațiilor speciale, 
respectându-se, în toate cazu-
rile, criteriul referitor la media  
de admitere, fără a depăși 
numărul maxim de 30 de elevi la 
clasă.

Aradului, domnul Gheorghe Falcă. Cea 
de-a doua distincție primită de către domnul 
primar Ilie Cheșa este premiul de ex- 
celență acordat ca urmare a activității sale ad- 

ministrative și implicării în susținerea proiectelor 
europene pentru mediul rural, acest premiu fiindu-i 
acordat de către AFIR, instituția ce se ocupă cu 
acordarea fondurilor europene în România. Cu 
acest prilej, colegii săi din „Asociația Primarilor 
din Banatul Istoric”, instituție al cărui membru 
fondator este domnul Ilie Cheșa, îi adresează sincere 
felicitări, sănătate și viață lungă!

 La înscrierea în unități de 
învățământ liceal a candidaților 
declarați admiși în urma 
repartizării computerizate, cartea 
de identitate - dacă este cazul - și 
certificatul de naștere se depun în 
copie certificată în conformitate 
cu originalul de către angajatul 
unității de învățământ investit cu 
astfel de competențe.
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VOITEG Timiș

„Doresc să adresez tuturor consătenilor mei, acum la început 
de an, urări de sănătate și liniște!”                                                  

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Lumea este un loc nebun              

Cine ar putea crede că este atât de interesant cel mai de bază 
compus de pe planeta noastră? Multe dintre proprietăţile ciudate 

şi interesante ale apei fac viaţa noastră posibilă. Precum faptul că la 4 grade 
Celsius apa are o maximă densitate. În timp ce aproape fiecare alt compus 
continuă să scadă în temperatură deoarece devine mai dens. Această 
proprietate simplă şi foarte ciudată a apei a făcut posibilă viaţa pe Pământ.

Doar imaginaţi-vă! Cea mai densă apă întotdeauna se lasă la fundul 
lacului, corect? Aceasta înseamnă că apa de la fundul lacului are permanent 
o temperatură de 4 grade Celsius. Gheaţa şi apa rece se ridică la suprafaţă. 
Iată, din această cauză, când lacurile îngheaţă, gheaţa rămâne flotabilă la 
suprafaţă şi peştii pot înota liber în partea de mai jos. Dacă apa nu ar avea 
această calitate, viaţa nu ar fi posibilă în lacuri.

Rubrica elevilor
 Sensul și originea expresiei

Dragi elevi, în acest număr, vă propun să înțelegem corect expresia: 
„Fiecare cu o găină în oală”. Această formulă celebră aparține  lui 

Henric al IV-lea, raportată de istoricul Pierre Matthieu 
și a cărei autenticitate este admisă de J.-P. Babelon, 
biograful modern al primului Bourbon. La începutul 
anului 1600 - Henric al IV-lea era rege din 1589 - regele 
Franței i-a spus ducelui de Savoia, Carol-Emanuel 
I: „Dacă Dumnezeu îmi mai dă zile, voi avea grijă ca 
fiecare plugar din regatul meu să aibă o găină în oala lui.”

Tudor MARINESCU - Primar al comunei Voiteg

În  drumul  meu  spre  Voiteg,  îmi  place,  deseori,  să  ascult  prin  geamul 
deschis al mașinii câmpia Banatului cântând. Cântecul vine parcă din 

șoapta ierburilor argintii, din orizontul adumbrindu-se într-o vastă încovoiere a 
luminii. În câmpia Banatului, suflul iernii mișcă pogoane de tăceri și răbdare. 
Opresc în mijlocul comunei, în fața primăriei domnul primar Tudor Marinescu. 
Un om blajin și gospodar ca toți voitegenii.

Bună să vă fie ziua, domnule primar!
Mulțumesc și bine ai venit, domnișoară 

Mihaela.
Ce mai fac voitegenii, domnule primar?
Răspunsul la această întrebare, cred eu, ar 

trebui căutat în condițiile de trai, asigurate ca la 
oraș, pentru cei peste 2.000 de locuitori ai localității 
- reședință de comună - Voiteg.

Un motiv în plus pentru ca Voitegul să devină 
interesant pentru mulți din cetățenii Timișoarei de 
a locui aici...

Avem deja cetățeni, și nu numai din Timișoara, 
pentru care comuna noastră devine din ce în ce mai 
atractivă. Lucru firesc, aș spune eu, atâta vreme cât 
existența utilităților, a asfaltului pe străzi, a rețelei de 
apă, a celei de canalizare și gaze a devenit realitate.

Domnule primar, mai aveți pe acest segment 
al utilităților de lucru?

Tot timpul este de lucru, dacă nu de dezvoltat 
atunci de întreținut. Vezi, dumneata, lucrări de 
reabilitare a unei rețele, cum este cazul celei de apă, 
se efectuează și acum.

Dacă tot ați amintit de rețeaua de apă, aș dori 
să  aflu  câte  ceva  despre  rețeaua  de  evacuare  a 
apelor uzate.

În privința racordării la rețeaua de evacuare a 
apelor uzate, trebuie spus că aceasta este funcțională 
și că există cămine de branșament în fața tuturor 
caselor, iar în cazul rețelei de alimentare cu apă, se 
află în curs de execuție reabilitarea acesteia pe patru 
kilometri de străzi, lucrare prin care conductele vechi, 
metalice, sunt înlocuite cu altele noi, din PVC.

Domnule primar,  la  început  de an,  doriți  să 
transmiteți un mesaj voitegenilor?

Da, doresc să adresez tuturor consătenilor mei, 
acum la început de an, urări de sănătate și liniște.

Bijuteria lirică
Doamne, 

dacă-mi eşti prieten
               Spiridon POPESCU
Doamne, dacă-mi eşti prieten, 
Cum te lauzi la toţi sfinţii, 
Dă-i în scris poruncă morţii 
Să-mi ia calul, nu părinţii.
Doamne, dacă-mi eşti prieten, 
N-asculta de toţi zurliii, 
Dă-i în scris poruncă morţii 
Să-mi ia calul, nu copiii.
Doamne, dacă-mi eşti prieten, 
Nu-mi mai otrăvi ursita, 
Dă-i în scris poruncă morţii 
Să-mi ia calul, nu iubita.
Doamne, dacă-mi eşti prieten, 
Cum susţii în gura mare, 
Moaie-ţi tocul în cerneală 
Şi-nainte de culcare
Dă-i în scris poruncă morţii, 
Când şi-o ascuţi pumnalul, 
Să-l înfigă-n mine, Doamne, 
Şi să lase-n viaţă calul.
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„Eminescu era prea deștept pentru a fi antisemit!”
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Domnule Vasile Todi, noi suntem generaţia 
care nu mai tolerează minciuna.

Oare?
Destule generaţii şi-au însuşit acest mod de 

a trăi minţindu-se. Prin urmare, a fost Eminescu 
antisemit?

Eminescu era prea deștept pentru a fi antisemit. 
Îți propun, totuși, să întârziem puțin asupra acestei 
întrebări, cu precizarea că termenul de antisemit 
a fost definit acum o sută de ani de Ernest Renan, 
catolic convins și mare iubitor al Țării Sfinte. Apoi, 
e bine să știi că există trei feluri de antisemitism: 
cel absolut, atunci când toți evreii „sunt răi”, 
antisemitismul „filosemit”, atunci când toți evreii 
sunt buni și antisemitismul condiționat, exprimat 
prin optativul, „dacă toți evreii ar fi ca tine” (adică 
interlocutorul). Dar antisemitismul, domnișoară, 
ține mai mult de o împotrivire lingvistică 
decât de o idiosincrazie etnică. Pe pământul 
României din secolul al XIX-lea, se poate 
vorbi despre o „problemă evreiască”, 
nu despre antisemitism. O problemă pe 
care, din interes legitim, încearcă azi și 
americanii să și-o explice. Deși răspunsul 
e simplu: evrei au o inteligență ridicată, cu 
un IQ de aproximativ 120 în medie și cu un 
coeficient și mai ridicat în ceea ce privește 
inteligența verbală, ceea ce îi aduce în elita 
colectivităților în care trăiesc. În SUA, deși sunt 
2,3% din populație, evreii ocupă 35% din posturile 
de profesori universitari și 45% din cele de avocați. 
Cam așa cum se întâmpla la Iași în vremea poetului. 
Cum să urăști, cum să afișezi ostilitate față de un 
asemenea neam? Asta dacă limităm termenul doar la 
evrei, pentru că după cum bine știi, semiți sunt toți 
urmașii lui Sem.

La o recentă întâlnire a dumneavoastră 
cu oamenii comunei Topolovățu Mare, ați 
abordat această problemă fără a întârzia asupra 
antisemitismului în general.

Draga mea, această atitudine ostilă asupra 
evreilor manifestată de multe popoare de-a lungul 
istoriei, ar putea fi numită mai bine invidie decât 
antisemitism, pentru că e vorba de o înciudare 
primitivă asupra acestui neam, stârnită de bunăstarea 
sa materială, de potența sa financiară, uitându-se, în 
adevăr, că ei nu au făcut în toată istoria lor, în acest 
sens, decât să urmeze porunca divină. Amintește-ți 
că atunci când Avram, devenit Avraam, se așează în 
Canaan, Dumnezeu îi dă două porunci.

Mai întâi să crească, să se înmulțească și să-și 
pună în valoare pământul. Dumnezeu îi poruncește 
să fie bogat pentru a-L sluji. De aceea Facerea (13,2) 
măsoară cu mândrie progresul acestei bogății: 
„Avraam însă era foarte bogat în vite, în argint și 
în aur” – toate aceste bunuri constituind la vremea 
aceea principalele monede de schimb.

 Apoi Isaac și Iacov confirmă nevoia de a se 

îmbogăți pentru a-i fi pe plac lui Dumnezeu. Isaac 
adună vite. „A ajuns bogat și a sporit tot mai mult, 
până ce a ajuns foarte bogat.” Asemenea Iacov, care 
„s-a îmbogățit foarte, foarte tare și avea o mulțime 
de vite mărunte și vite mari, roabe și robi, cămile și 
asini” (Facerea 30, 3). Și Dumnezeu i-a binecuvântat 
bogăția și i-a îngăduit să-și cumpere chiar dreptul de 
întâi-născut de la Isav!

Vorbind în luna nașterii sale, vă întreb cum s-ar 
fi raportat marele gazetar Mihai Eminescu la eveni-
mentele din istoria noastră ce au urmat morţii sale?  

La ce te referi?
Mă refer aici la modul cum au fost „potoliţi” 

ţăranii la 1907?
Uciderea țăranilor, a miilor de țărani a fost 

cea mai cumplită crimă săvârșită de români asupra 
românilor. Cele câteva mii de ţărani ucişi, cu prilejul 

represiunii armate din anul 1907, nu i-au 
smuls nici o tresărire de conştiinţă lui Carol 
I, mai mult decât atât, după uciderea câtorva 
mii de ţărani nevinovaţi, printr-un Ordin 
către Armată, el mulţumeşte acesteia „cu 
inima caldă”, pentru că a răspuns „chemării” 
sale, atunci când fusese ameninţată „fiinţa 
scumpei noastre ţări”. Câtă netrebnicie! 
Cum s-ar fi raportat poetul? Cred că e o 
întrebare retorică. A, să nu uit: pentru țăranii 
care au scăpat cu viață, politicienii români 

ai vremii au transformat Fortul 13 Jilava, la zece 
metri sub nivelul solului, în pușcărie.

Dar la decizia de a depozita tezaurul naţional în 
Rusia în primul război mondial?

Ei, în acest caz, Eminescu l-ar fi spânzurat de un 
epitet pe Brătianu, care obișnuit să domnească după 
voia sa în Țara Românească, cu toată inteligența lui 
n-a fost în stare să se desfacă din clișeele mincinoase 
ale politicianismului român. Și asta nu o spun eu, 
o spune Argetoianu! Familie căreia îi plăcea să 
creadă că Machiavelli scrisese „Il Principe” pentru 
ea. Revenind la tezaur, în decembrie 1916, prim-
ministrul Brătianu i-a cerut părerea, în legătură 
cu trimiterea tezaurului românesc la Moscova, lui 
Mauriciu Blank. Bătrânul bancher l-a sfătuit să nu-l 
trimită sub nici o formă în Rusia, susținând că e mai 
sigur să fie trimis în Anglia. Dar cine să-l asculte? 
La replica lui Brătianu că ar trebui plătită o primă 
de asigurare de 10 milioane lei aur, Mauriciu Blank 
ar fi replicat: „Consider că într-o vreme când se 
prăpădesc miliarde prin război, o primă de asigurare 
chiar de 10 milioane pentru tezaurul țării noastre nu 
este exagerată”.

Dar la actul de la 23 august: trădare sau act 
eroic?

Un gest de înaltă trădare! Până la 23 august 1944 
România a fost un stat suveran, după trădare am 
devenit o colonie. Niciodată n-au să ne ierte nemţii!

Dialog consemnat de Eleora RECHEŞAN
pentru gazeta „Cuvinte potrivite”


